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نگـــــره
سخنگوی قوه قضائیه خبرداد: 

اتهام دو فرانسوی اجتماع و 
 تبانی به قصد اقدام علیه 

امنیت ملی کشور بوده است
  بازداشت دو نفر در رابطه با کنکور در تهران

آرمان ملی: سخنگوی دستگاه قضا با 
اشاره به هفته قوه قضائیه اظهار داشت: یکی 
از موفقیت های قوه قضائیه در دوره جدید، 
دریافت و پذیرش نقد بود. معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از وقوع جرم متکفل کار شدند 
و نقدها به دبیرخانه ارسال شده و جشنواره 
نقد برتر در مرداد ماه برگزار می شود و ۵۵۰ 
عنوان مقاله ارائه و استقبال خوبی شده 
است.  ۳۲درصد در رابطه با موضوع تظلمات 
بوده است. ۲۳ درصد آن در رابطه با نظارت 
بر حسن اجرای قوانین و ۱۹ درصد احیای 
حقوق عامه و ۱۸درصد پیشگیری و ۳درصد 
مسائل قوه قضائیه و ۵درصد هم سایر موارد 
بوده است. مسعود ستایشی گفت:  هرچه 
ما در راستای مرگ بر آمریکا و خصومات 
و ظلمی که این کشور به ما کرده بگوییم 
کم است. آمریکا بزرگ ترین نقض کننده 
سیستم حقوق بشر در دنیا است و مربوط 
به همین امروز است و آمریکایی ها فکر 
می کنند صاحب اختیار دنیا هستند ولی باید 
بدانند مقاومت وجود دارد.. وی در خصوص 
استرداد متهمان پرونده سرقت از بانک ملی 
چگونگی خروج آنها از کشور افزود: این 
اطلاعات درست است.  دو نفر از متهمان در 
سال گذشته به بانکی در شهرستان قائمشهر 
دستبرد می زنند و آنها به وسیله نیروهای 
فعال فراجا شناسایی و دستگیر می شوند و به 
موجب مقررات در دادسرا برای این متهمان، 
قرار تأمین قانونی صادر می شود. پس از 
اینکه قرار صادر و افراد بازداشت می شوند؛ 
بر اساس شرایط پیش آمده و مطالبی که 
بانک عامل مطرح کرده، قرار این دو نفر به 
وثیقه تبدیل و آزاد می شوند. سخنگوی قوه 
قضائیه درباره پرونده دو جاسوس فرانسوی 
که در بازداشت هستند، بیان کرد: این پرونده 
مربوط به تلاش ها و خدمات سربازان گمنام 
امام زمان)عج( است . ضابط خاص به این 
پرونده ورود کرده و اقداماتی برای کشف جرم 
صورت گرفته است.  بر اساس دستور قضائی 
تعقیب انجام شده و رسیدگی به پرونده در 
مرحله دادسرا است و واجد محرمانگی است. 
وی ادامه داد: در ۱۸ اردیبهشت دستور جلب 
صادر و آنها تفهیم اتهام شدند و تحقیقات 
در حال انجام است. برخی از افراد از داخل 
به این افراد مراجعه و گرفتار ماجراهایی 
می شوند که زیبنده نیست و عناصر داخلی 
که بخواهند در راستای جریان استکبار 
حرکت کنند با آنها برخورد می شود. این دو 
نفر)جاسوس( تفهیم اتهام شدند و اتهامشان 
اجتماع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت 
ملی کشور بوده است. پرونده قابل قیاس با 
پرونده آقایان اسدی و نوری نیست.  پرونده 
مرتبطین آنها که از داخل با آنها ارتباط 
داشتند، در حال بررسی است. ستایشی 
اذعان کرد: این دو نفر تفهیم اتهام شدند 
و اتهامشان اجتماع و تبانی به قصد اقدام 
علیه امنیت ملی کشور بوده است. سخنگوی 
دستگاه قضا درباره اینکه اخباری مبنی بر 
اختلاس ۷۳۰ میلیون دلاری در وزارت جهاد 
کشاورزی که اخیرا مطرح شده است عنوان 
کرد: گزارشی از سوی سازمان بازرسی به 
رئیس قوه قضائیه ارسال شد. مطالب توسط 
سازمان بازرسی باید تا انتها پیگیری شود. 
این مساله ناظر به اقدامی از سوی یکی از 
زیر مجموعه ها بوده و تعهداتی در رابطه با 
گندم، جو و غیره مطرح شده و موضوع در 
حال رسیدگی است. وی درباره دادگاه حمید 
نوری اظهار کرد: برایم سند افتخار است که 
در اولین نشست خبری به ظلم هایی که در 
زمینه حقوق بشر شده پرداختم. سند افتخار 
است که در این زمینه مطالب را ابراز کردم 
خصوصا در رابطه با حمید نوری.  دو سال 
و ۸ ماه آقای نوری به صورت مدام انفرادی 
بوده است. آیا این حقوق بشر است؟ وضعیت 
بینایی اش نگران کننده است و باید به چشم 
پزشک رجوع کند ولی منع شده است و 
قاضی پرونده در آخرین جلسه دادگاه گفته 
که همه محدودیت ها لغو می شود ولی نه تنها 
لغو نشده بلکه تشدید شده است. ستایشی در 
خصوص آخرین وضعیت شبکه موسوم به 
میرکاظمی گفت:  برخی افرادی که در پرونده 
میرکاظمی اتهام معاونت در جرم داشته اند 
نسبت به حکم اعتراض کردند که نسبت 
به پرونده نقص گرفته شده و پرونده برای 
رفع نقص رفته است اما حکم میرکاظمی 
قطعی است و به اطلاع عموم هم رسیده 
است. وی درباره بازداشت برخی متقلبان 
در کنکور امسال گفت: در استان تهران ۲ نفر 
دستگیر شدند. تبلیغاتی در رابطه با فروش 
تجهیزات شنود در فضای مجازی صورت 
گرفته بود و تعدادی از داوطلبان متأسفانه 
از این تجهیزات استفاده کردند و افرادی که 
در مقام رسیدگی و تحقیق بودند نکاتی را 
بررسی کردند و مشخصات خریداران بررسی 
و شناسایی شد و از رفتن ۴۵۰ داوطلب که 
از این تجهیزات استفاده می کردند به حوزه 
امتحانی ممانعت به عمل آمد. در استان 
آذربایجان غربی هم دو مورد بررسی و ورود 

قضائی انجام شد. 

آرمــان ملی – مطهره شفیعـی: ظاهرا 
برادران لاریجانی  نگرانی هر شب جریان 
دلواپس اصولگرایان شده اند، همان برادرانی 
که سال ها اصولگرایان به ثبت نام آنها در 
لیست های انتخاباتی شان افتخار می کردند! 
محمدجواد، فاضل، علی، صادق و باقر برادران 
لاریجانی هستند که نام صادق و علی به سبب 
مسئولیت هایی که داشته و دارند، بیش از دیگر 

برادران مطرح می شود. 
  اصلاحات و صادق لاریجانی؟

 برخی رسانه ها در روزهای اخیر به انتشار 
مطالبی با محوریت صادق لاریجانی پرداختند. 
از جمله سایت مشرق که با استناد به بخشی 
مجمع  عضو  صدر،  سیدمحمد  مصاحبه  از 
تشخیص مصلحت مبنی بر اینکه »با توجه به 
مسئولیت هایی که در قانون اساسی به مجمع 
تشخیص واگذار شده، می تواند نهادی اثرگذار 
در ساختار نظام باشد ولی متأسفانه فعال عمل 
نمی کند. شخصا در جلسات مجمع به صراحت 
مطرح کرده ام همه مسائلی که در مملکت 
می بینیم و اتفاق افتاده یا درباره مشکلات مردم 
باید در این جلسات بحث و بررسی شود و به 
نتیجه مهمی برای حل آنها برسیم ولی متأسفانه 
آن حساسیتی که شایسته و زیبنده مجمع 
تشخیص است دیده نمی شود... معتقدم  برخی 
از حاضران در مجمع بیشتر به درس و... اهمیت 
می دهند و این مباحث برایشان اولویت دارد تا 
مسائل مربوط به مجمع تشخیص.« آورده است: 
»طبعا هیچ ساز و کاری چون مجمع تشخیص 
مصلحت نظام همان طور که در نام آن نیز 
هویداست وظایف مشخصی دارد که اگرچه شاید 
در سر فصل تعداد زیادی نباشند اما در محتوا 
بسیار عمیق، راهبردی و تعیین کننده هستند. 
مساله مهمتر اما گویا برمی گردد به انتقادات 

اصلاح طلبان از ایستادگی آملی لاریجانی در 
مقابل تصویب FATF. مقاومتی که ایران را از 
افتادن به چاهی مشابه چاه ویل برجام روحانی 
نجات داد و اجازه استیلا یافتن دشمن بر مقدرات 
کشور و مردم را نداد.« آنچه این سایت منتشر 
کرد، نشان از یک نوع نگرانی دارد. اصولگرایان 
هیچ گاه تصور نمی کردند نام علی لاریجانی روزی 
در لیست انتخاباتی مجلس دهم اصلاح طلبان 
قرار گیرد اما چنین شد و حالا هم بیم آن را دارند 
که مبادا صادق لاریجانی هم به سمت اصلاح 

طلبان برود. 
 آغاز تخریب صادق لاریجانی 

از سوی دیگر نباید فراموش کرد که اتاق فکر 
دلواپسان از سال ۹۸ به صورت علنی برای حذف 
صادق لاریجانی از مناصب مهم اقداماتی را انجام 
داد، مانند ۱6 مرداد ۹۸ که برخی کانال ها و 
اکانت ها در شبکه های اجتماعی خبری منتشر 

... آملی لاریجانی  کردند مبنی بر اینکه آیت ا
رئیس کنونی مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
رئیس سابق قوه قضائیه قصد دارد در نجف اشرف 
مستقر شود. در همان ایام باشگاه خبرنگاران 
جوان با نشر  خبر  مربوط به ترک ایران از سوی 
آیت ا... لاریجانی و کوچ به سمت نجف به آن 
خبر جنبه رسمی تری بخشید. پس از آن هم دو 
برنامه مجزا باز هم در اقدامی کم سابقه بحث های 
عجیبی برای نخستین بار درباره ریاست پیشین 
قوه قضائیه مطرح شد و دو مجری صداوسیما 
اعلام کردند که زمانی بابت طرح یک پرسش در 
صداوسیما درباره عملکرد سازمان ثبت اسناد از 
سوی رئیس قوه قضائیه، آیت ا... آملی لاریجانی، 
مورد بازخواست قرار می گیرند و گفته می شود 
که عوامل بیگانه در صداوسیما نفوذ کرده و 
دادستان هم علیه آنها اعلام جرم می کند و 
متعاقب آن احضار می شوند. در برنامه دیگری هم 

یک روحانی در انتقاد از ساخت وسازهای مجلل 
می گوید که اشرافیت در زمان پهلوی، اجتماعی و 
در زمان ما به نوعی دیگر جلوه کرده است: »قبل 
از گیردادن به ویلاهای لواسان به حوزه لواسان 

باید گیر بدهید.« 
  سکوت شکسته شد

صادق لاریجانی اما نه پاسخی به این تخریب ها 
داد و نه به نجف رفت تا سال ۱۴۰۰ رسید. سالی 
پرمخاطره برای برادران لاریجانی. ۴ خرداد 
۱۴۰۰ آیت ا... صادق آملی لاریجانی در نوشته 
توئیتی در اعتراض به تصمیم شورای نگهبان در 
انتخابات نوشت: »از اولین حضور این جانب در 
شورای نگهبان در سال ۱۳۸۰، قریب به بیست 
سال می گذرد. در تمام این مدت، از شورای 
نگهبان دفاع کرده ام، حتی در سال هایی که در 
قوه قضائیه بودم؛ اما هیچ گاه تصمیمات شورا را 
تا این حد غیر قابل دفاع نیافته ام؛ چه در تأیید 
صلاحیت ها و چه در عدم احراز صلاحیت ها.«. 
پس از آن هم از عضویت در شورای نگهبان 

استعفا داد که تایید شد. 
  خداحافظی با مجلس دوازدهم؟

چند روز پیش مصطفی پورمحمدی وزیر 
اسبق کشور و عضو شاخص جامعه روحانیت 
اظهاراتی داشت که همراستا با انتقادات سال 
۱۴۰۰ صادق لاریجانی بود. پورمحمدی گفت: 
»رهبري پارسال در انتخابات ریاست جمهوري 
گفتند ظلم و جفا شد و جبران شود. اصلا 
هیچ کس نگفت مراد رهبري چه کسي بود و ما 
هنوز نفهمیده ایم مراد رهبري چه کسي بود. « 
شاید همین مواضع مشابه سبب ترس دلواپسان 
شده است. انتخابات مجلس دوازدهم در راه است 
و دلواپسان اصولگرا به خوبی می دانند در صورت 
تایید صلاحیت رقیب شان سهم زیادی از مجلس 

دوازدهم نخواهند داشت. 

قاسم محبعلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 فضا برای از سرگیری روابط ایران

 و مصر مهیا شده است
   مصر برای ایجاد توازن به سمت ایران آمده است

آرمــان ملــی- علیرضـا پورحسین: طبق 
برخی شنیده ها در سفر اخیر عبدالفتاح سیسی، 
رئیس جمهوری مصر به عمان دیداری میان مسئولان 
بلندپایه ایرانی و مصر انجام شد و با هماهنگی های 
مقامات عمان یک شخصیت عالی رتبه مصری که همراه 
سیسی بود در این دیدار حضور یافت. به نظر می رسد در 
این دیدار موضوعاتی امنیتی مطرح و مسئولان دو کشور 
در خصوص اوضاع نوار غزه و سوریه رایزنی کرده اند. 
طبق اخبار واصله دو طرف در بسیاری از مواضع در این 
خصوص توافق نظر داشتند و در مرحله آینده شاهد 
هماهنگی  های مستقیم میان تهران و قاهره درخصوص 
امور مربوط به نوار غزه خواهیم بود. در همین راستا و 
با توجه به تمایل تهران و قاهره برای رسیدن به سطح 
جدیدی از روابط و گسترش تدریجی آن ها بر اساس 
تحولات منطقه، در این دیدار درخصوص هماهنگی 
مشترک در محافل بین المللی، توافق شد. بسیاری از 
تحلیلگران در این خصوص بر این باور هستند که مصر 
همواره خواهان عدم ورود به روابط خصمانه با طرف های 
منطقه ای و بین المللی است و این امر دلیل اصلی عدم 
پیوستن به ائتلاف های منطقه ای بوده است. در راستای 
بررسی آخرین تحولات مذاکرات مقامات ایران و مصر، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با قاسم محبعلی، مدیرکل 
پیشین خاورمیانه وزارت امورخارجه داشته است که 

در ادامه می خوانید. 
  در سال های اخیر چه موانعی سبب شده 
است تا ایران و مصر در مسیر بهبود روابط قرار 

نگیرند؟
روابط ایران و مصر در سال های اخیر به واسطه موانعی 
که وجود داشت هیچ گاه به سمت بهبودی پیش نرفت. 
در ابتدا علت قطع روابط امضای پیمان کمپ دیوید بود 
که از سوی مسئولان ایران خوشایند نبوده و روابط 
سیاسی دو کشور مخدوش شد. پس از تنش های 
ابتدایی میان ایران و مصر چندین مرتبه مسئولان دو 
کشور به این سمت حرکت کردند تا روابط دو کشور 
بهبود یابد اما هر بار این تلاش ها با شکست مواجه 
می شد. آخرین اقدام جدی در زمان دولت آقای خاتمی 
انجام شده و مذاکرات به خوبی پیش می رفت که باز هم 
برخی حواشی سبب شد تا مذاکرات به نتیجه نرسد. در 
برهه ای از زمان نیز احمدی نژاد در اظهار نظری عجیب و 
غیرکارشناسی عنوان کرده بود که همین امروز می توان 
رابطه با مصر را از سرگرفت که مصری ها این اظهارات را 
شوخی تلقی کردند و در همین راستا حرکتی از سوی 
مصر انجام نشد و تا به امروز روابط سیاسی دو کشور 

احیا نشد. 
 چـه عواملــی سبب شد تــا تلاش های 
دیپلماتیک جهت احیای روابط ایران و مصر به 

نتیجه نرسد؟
برخی مسائل و سنگ اندازی ها در این سال ها 
سبب شده تا این روابط از سر گرفته نشود. برای 
مثال در ایران خیابانی به نام شخصی است که یکی 
از رئیس جمهورهای مصر را کشته است و مشخصا 
چنین مساله ای نمی تواند برای طرف مقابل خوشایند 
باشد. مصری ها نیز عنوان کرده بودند در حالی که نام 
قاتل یکی از روسای جمهوری ما بر یک خیابان در 
تهران گذاشته شده است، مشخصا نمی توان به سمت 
رایزنی حرکت کرد. از داخل ایران نیز بحث هایی 
مطرح شد که مصر باید پیمان کمپ دیوید را ملغی 
کند که طرف مصری در پاسخ عنوان کرده بود که 
این یک موضوع مربوط به گذشته است و جزو موارد 
داخلی مصر محسوب می شود و نمی توان در این 
خصوص صحبت کرد و یا اقدام خاصی در این زمینه 
انجام داد. مشخصا امروز نیز برای کنار گذاشتن این 
حواشی باید مذاکراتی صورت گیرد تا اختلافات فی ما 

بین به حداقل برسد. 
  با این وجود می توان در کوتاه مدت، برقراری 

روابط میان ایران و مصر را متصور بود؟
تشکیلات داخلی ایران به شکلی است که بسیاری از 
ساختارها یک دست بوده و دیگر سنگ اندازی خاصی 
صورت نخواهد گرفت. بر همین اساس اگر دولت ها 
اراده ای برای از سرگیری روابط داشته باشد می توان 
به این امر نزدیک شد و شاهد از سرگیری روابط بود. 
فضا برای چنین مساله ای مهیاست و باید اراده طرفین 
را در این خصوص مشاهده کرد. امروز سیاست خارجی 
مصر به گونه ای است که این کشور را هم پیمان آمریکا و 
عربستان در منطقه می دانند و از کشورهای حوزه خلیج 
فارس نیز حمایت می کند. مصر در راستای ایجاد توازن 
شاید به سمت برقراری روابط با ایران حرکت کرده است 
و ایران نیز با انگیزه ای مشابه وارد رایزنی با مصر شده 
است. مصر جزو قدرت های برتر در جهان عرب است و 
مشخصا مهم ترین کشور جهان عرب پس از عربستان، 
مصر است که به نحوی نیاز است در جهت عادی سازی 
روابط با کشورهای عربی، با مصر نیز به سمت احیای 
روابط حرکت کرد. نکته بسیار مهم این است که امروز 
قرار گرفتن در مقابل کشورهای عربی به نفع اسرائیل 
است و ایران نباید در زمین دشمن بازی کند. روابط ما 
و کشور های عربی در این سال ها فراز و نشیب بسیار 
زیادی داشته است. از این طرف هم به نظر نمی رسد 
که روابط ما با عربستان بدون فراز و نشیب باشد اما 
می توان گفت مسیری که امروز اعراب با اسرائیل طی 
می کنند مسیری غیر قابل بازگشت است و این مسیر 
ادامه خواهد داشت. در روزهای گذشته شاهد دور پنجم 
مذاکرات بین ایران و عربستان هستیم ولی فعلا واکنش 
مشخصی از جانب عربستان دیده نشده است و بیشتر 
واکنش ها از طرف ایران بود و چند واکنش از سوی 
عراقی ها دیده شد که میزبان این دور از مذاکرات بودند 
ولی از طرف عربستان هیچ واکنشی ندیده ایم که شاید 

به علت شرایط نامعلوم آینده باشد. 

  
 عزم سازمان 

بازرسی برای 
خشکاندن  فساد 

نصب VPN در 
 گوشی های 80 درصد

 مردم ایران 

  
 پیـام مجلـس

  بــه دولت
 رسیــد

 یک نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که »به رغم اصرار و 
پافشاری برای رساندن استیضاح به مرحله اعلام وصول در صحن 
با وساطت رئیس مجلس با مهلت دو ماهه به دولت موافقت کردید، 
علت این موافقت چه بود؟«، گفت: ما باید ببینیم هدف مان از 
استیضاح چه بود، مفهوم استیضاح این بود که ما از عملکرد وزیر 
صمت در حوزه فعالیتی اش ناراضی هستیم. ناراضی هستیم یعنی 
چه؟ لطف ا... سیاهکلی ادامه داد: خب البته ماهم پیش بینی 
می کردیم که اینطور شود از ابتدا من با خود ایشان چندین بار 
صحبت کردم و گفتم که برنامه شما عملیاتی نیست یک انشاء 
زیبایی است روی کاغذ و جواب نمی دهد. ایشان هم در جلسات 
مختلف توضیح داد و قانع نشدیم، در آخرین جلسه توضیح داد باز 

هم قانع نشدیم و این پیام به دولت رسید. 

نمایندگان مجلس درباره طرح صیانت یا طرح مشابه آن هم نظر 
نیستند. دیروز نماینده بستان آباد بیان کرد: آمارها نشان می دهد 
نزدیک به ۸۰ درصد ایرانی ها فیلترشکن و وی پی ان روی گوشی های 
خودشان نصب کرده اند و این آمار دقیقا در کشورهای اتحادیه اروپا 
زیر ۱۰ درصد است. مفهمومش چیست؟ امروز به خاطر اینکه 
فرزندان بخواهند از بسیاری از برنامه های عادی هم استفاده کنند 
مجبورند »فیلترشکن« و »وی پی ان« داشته باشند و وقتی این امکان 
روی گوشی فرزند شما نصب است هر لحظه می تواند به سایت هایی 
برود که اساسا حتی در کشورهای خارجی هم این سایت های 
غیراخلاقی فیلتر هستند! غلامرضا نوری قزلجه بیان کرد: یک 
اروپایی به راحتی می تواند فرزندش را بازخواست کند که چرا روی 

گوشی ات فیلترشکن داری، لزومی ندارد که داشته باشی.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: عزم سازمان بازرسی در دوره 
تحول و تعالی برای خشکاندن ریشه های فساد و مسدودسازی بسترهای 
فسادزا جزم است.  ذبیح ا...خداییان در این نشست با تاکید بر اهمیت 
مفاد فرمایشات مقام معظم رهبری، گفت: رهنمودهای معظم له به 
عنوان چراغ راه قوه قضائیه در راه رسیدن به اهداف کلان خود، باید بدون 
اتلاف زمان و به صورت دقیق، جامع و کارشناسی در سازمان بازرسی 
کشور مطمح نظر همه قرار گیرد. وی تاکید کرد: سازمان بازرسی کل 
کشور در هماهنگی با سایر بخش های قوه قضائیه، از همه ظرفیت های 
موجود برای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب استفاده می کند. رئیس 
سازمان بازرسی کل کشور  بیان کرد: تلاش می کنیم با تمرکز بر مسائل 
مهم و کلان نگری، در راستای تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در 

شکستن ساختارهای فسادزا گام های عملی و موثری برداریم. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: شاید وقتی صحبت از نگاه 
جامعه به مسائل مختلف می کنیم همه بدون استثنا به مساله 
اقتصاد و معیشت بپردازند؛ اما در کنار این مساله هستند قشری 
از مردم که سایر حوزه ها را نیز رصد و بررسی می کنند. در همین 
راستا عده ای بر این باورند که در شرایط امروز کشور حضور چهره 
مورد قبول و سیاستمدار باهوش و کارکشته ای چون محمدجواد 
ظریف در عرصه های اجرایی و به ویژه دیپلماسی می توانست 
بسیار تعیین کننده باشد. همه این گفته ها نیز نشان از نوع عملکرد 
آقای دیپلمات دارد که در هشت سال حضور خود در راس دستگاه 
دیپلماسی کشورمان فصل نوینی از دیپلماسی هوشمندانه و 
هنرمندانه را به نمایش گذاشت و نشان داد که با عقلانیت و 
هوشمندی و سیاست بخردانه، می توان حتی قدرت های بزرگ 
را نیز در مذاکره به جایی رساند که آنچه می خواهی بپذیرند. حال 
اینکه به نظر می رسد شرایط امروز کشور به دلسوزانی در حوزه های 
مختلف برای کمک به دولت احتیاج دارد و ظریف نیز یکی از آن 

افرادی است که می تواند برای کشور مفید فایده باشد. 
  از سیاست و دیپلماسی تا دانشگاه

عملکرد برخی افراد در حوزه های مختلف و تاثیرات آن پس از 
سال ها مشخص می شود و جامعه می فهمد که برخی کارگزاران 
در برخی حوزه ها، عملکردی مثبت و موثری داشتند لذا بر همین 
اساس عملکرد برخی به نوعی معیار و شاقول اندازه گیری در 
عملکرد موفق قلمداد می شود. این در حالی است که به گواه 
بسیاری از سیاسیون از اصلاح طلبان گرفته تا اعتدالیون و 
اصولگرایان محمدجواد ظریف؛ وزیر امور خارجه پیشین کشورمان 
چهره ای بود که با عملکرد  خود در حوزه سیاست خارجی کشور، 
توانست نام خود را برای همیشه به عنوان سیاستمداری باهوش 
و دیپلماتی کارکشته و ورزیده در تاریخ ماندگار کند. نگاهی 
به عملکرد وی و تیم زیر مجموعه اش در دستگاه سیاست 
خارجی نشان می دهد که چگونه با دیپلماسی صلح،  گفت وگو 
و مذاکره توانست پس از سال ها در مذاکراتی فشرده توافقی 
را برای کشورمان به ارمغان بیاورد که امروز نیز اگر طرفین 
توافق برای احیای آن می کوشند در همان سازو کار و چارچوبی 

حرکت می کنند که ظریف در انعقاد برجام بنا نهاد. برخی بر این 
عقیده اند که اساسا ظریف و یارانش باور به مذاکره برای حصول 
نتیجه داشتند و رویکردها نیز بر همین محور بود. هر چند که 
امیرعبداللهیان؛ وزیر امور خارجه فعلی و مردانش نیز به مذاکره 
و گفت وگو برای رسیدن به نتیجه باور دارند و نهایت تلاش 
خود را نیز در این خصوص به کار می برند اما به نظر عده ای اگر 
همان زمانی که تیم مذاکره کننده سابق در وین مذاکرات را تا 
انتها پیش برده بود همان ها را مامور به پایان رساندن مذاکرات 
می کردند شاید امروز دیگر شاهد مانع تراشی های زیاده خواهانه 
آمریکایی ها برای احیای برجام نبودیم. قدر مسلم آنچه که باعث 
شده امروز برخی این گزاره را مطرح کنند که »اگر ظریف بود« یا 
»برای احیای برجام باید ظریف را برگردانند« این باشد که وزیر 
خارجه پیشین زبان دیپلماسی بین المللی را بهتر می شناخت و 
می دانست که باید چگونه مذاکره کرد تا هم گامی از منافع ملی و 
حقوق مردم کوتاه نیامد و هم به احیای توافق پرداخت. لذا همین 
نکات است که با توجه به عدم توفیق مذاکرات در وین و دوحه 
بسیاری جای خالی ظریف را حس می کنند. البته ظریف اخیرا 
در گفت وگویی با »صبح نو« در خصوص اینکه سال گذشته گفته 
بود حاضرم در دولت آینده وزیر امور خارجه باشم، گفته: »در 
کمال صداقت می گویم که اگر آقای رئیسی هم به من پیشنهاد 
وزارت خارجه داده بود، برای من دشوار بود که رد کنم؛ احتمالا 
رد می کردم، با اینکه می دانستم نه خود آقای رئیسی؛ بلکه اعضای 
کابینه ایشان چه گرایش هایی دارند و نمی توانستم دور یک میز 
با کسانی بنشینم که هشت سال تمام به من خائن و وطن فروش 
و... گفته بودند، اما اگر چنین پیشنهادی می شد حتما برای اینکه 
نپذیرم درگیری وجدانی پیدا می کردم« این در حالی است که با 
این شرایط دیپلمات خندان پس از دوره وزارتش فارغ از غوغای 
سیاست و دیپلماسی به دانشگاه بازگشته و در دانشکده مطالعات 

جهان دانشگاه تهران به تدریس مشغول است. 
 مهارت های دیپلماتیک نقش تعیین کننده ای دارد 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با شرایط فعلی در 
دیپلماسی بین المللی اظهار داشت: می دانیم که سیاست خارجی 

ایران بر اساس راهبردهای کلی که نظام دارد دنبال می شود و 
وزارت خارجه نیز بخشی از این سازوکار است و رهبر معظم انقلاب 
نیز فرموده اند که »وزارت امور خارجه مجری سیاست های نظام 
است.« بخشی از آن در شورای عالی امنیت ملی تدوین و تصویب 
می شود و وزارت امور خارجه به عنوان مجری اینها را دنبال می کند. 
محمود صادقی به »آرمان ملی« گفت: حوزه سیاست خارجی به 
جهت پیچیدگی هایی که دارد یک کار بسیار حرفه ای و تخصصی 
است و علاوه بر آن نیازمند افرادی است که  دارای تجربه انباشته 
باشند،  با زبان مرسوم دنیا آشنا و تسلط داشته باشند و جریان های 
جاری عرصه سیاست بین الملل را بشناسند.  زبان دیپلماتیک 
داشته باشند. وی افزود: دانستن زبان و فرهنگ طرف های مذاکره 
همه موثر است. دبیر کل انجمن مدرسین دانشگاه ها در خصوص 
محسوس بودن نبود محمدجواد ظریف به عنوان دیپلماتی باهوش 
و کارکشته بیان کرد: آقای دکتر ظریف شخصیتی بسیار منحصر 
به فرد است که در طی ۴ دهه گذشته تجربه حضور در سازمان ملل 
و حضور در فراز و نشیب ها و تحولات مختلف سیاست خارجی 
ایران، زندگی در آمریکا و تحصیلات و تدوین رساله و تالیفات به 
زبان انگلیسی  و سخنرانی ها به همان زبان و همچنین اینکه مورد 
اعتماد نظام بودند از وی شخصیتی منحصر به فرد ساخته بود. 
صادقی ادامه داد: در مقایسه با وزرای خارجه کشورهای دیگر و 
کشورهای پیشرفته آقای ظریف شخصیت ممتازی بود. البته آقای 
امیرعبداللهیان هم شخصیتی است که سلسله مراتب شغلی در 
وزارت خارجه را طی کرده و چهره شایسته ای است. عضو جبهه 
اصلاحات ایران عنوان کرد: البته تیم آقای ظریف هم بعد از روی 
کارآمدن بایدن عملا نتوانست کاری انجام دهد و این نکته ای است 
که باید به آن توجه کرد. صادقی تصریح کرد: به هر ترتیب اکنون 
در شرایط پس از خروج غیر قانونی آمریکا از برجام و عهدشکنی 
این کشور قرار داریم و ایران پای برجام ایستاد اما این آمریکا بود که 
از برجام خارج شد و این شرایط را رقم زد. اینکه ایران بر تضمین و 
انتفاع اقتصادی از برجام اصرار می کند نکته ای است که باید به هر 
تیم مذاکره کننده ای برای آن حق داد. با وجود اینها مهارت های 

دیپلماتیک نقش تعیین کننده ای دارد. 

»آرمان ملی« نقش و تاثیر چهره های تاثیر گذار در حل مشکلات کشور را بررسی می کند

این روزها جــای ظریف چقدر خــالی است؟
  محمود صادقی در گفت وگو با »آرمان ملی«: ظریف شخصیتی بسیار منحصر به فرد است

اصولگرایان نگران تکرار تصمیم علی لاریجانی هستند

صادق لاریجانی در مسیر متفاوت از گذشته!
     مواضع مشابه پورمحمدی و صادق لاریجانی قابل تامل است


